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   بنر شهرداری

 مقابل منزل »روحانی«

سازمان زیباسازی شهرداری تهران 
مدتی است در سطح پایتخت مشغول 
نصیحت مسئولان فعلی و پیشین کشور 
است. ایسنا نوشت: این سازمان با تهیه 
بنرهایی به مناسبت های مختلف در 
سطح تهران، توصیه هایی به مسئولان 
می کند. گاهی این توصیه ها به افرادی 
ندارند.  مسئولیتی  دیگر  که  است 
البته جنس این توصیه ها بیشتر نقد 
به مسئولان است. این بنرها بیشتر 
در ایام رحلت امام خمینی)ره( در 
شهر خودنمایی کرد. در این بنرها 
زبان  از  مسئولان  به  توصیه هایی 
امام راحل درباره ساده زیستی، تقوا، 
دوری از تکبر و دنیاپرستی بود. سازمان 
زیباسازی شهرداری این بنرها را در 
مقابل منزل برخی مسئولان فعلی 
حسن  جمله  از  کشور  پیشین  و 
روحانی نصب کرده بود. بنری که 
برای روحانی انتخاب شده بود درباره 
مذمت کاخ نشینی بود. نکته اینجاست 
که حسن روحانی از سوی منتقدان 
خود همیشه به عنوان فردی معرفی 
شد که به خاطر سکونت در ولنجک 
فردی اعیان نشین بوده و از جنس 
مردم نیست. بنر دیگری که این روزها 
به چشم آمده، درباره اظهارات شهید 
چمران است با این مضمون که »کسی 
که تخصصی ندارد و کاری را می پذیرد، 
تقوا ندارد.« این بنر این روزها در خیابان 
آزادی و در مقابل وزارت تعاون نصب 
شده است. همان وزارتخانه ای که 
وزیرش چند روز پیش استعفا داد. 
وزیری که در این ۹ ماه مورد انتقاد 
بود که تخصص کافی برای پذیرش 
مسئولیت مهم وزارتخانه تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی را ندارد.
زیباسازی توضیحسازمان 

چهبود؟
رضا صیادی، مدیرعامل سازمان 
زیباسازی شهر تهران درباره نصب 
این بنرها اعلام کرد که پویشی با 
عنوان »این میز بگذرد« راه اندازی 
شده است. محمدجواد زمان آبادی؛ 
مدیر روابط عمومی سازمان زیباسازی 
نیز در توئیتر خود با انتشار برخی از 
تصاویر این پویش نوشت: »این تصاویر 
را جلوی »در« خانه مسئولان و دفاتر 
سازمانی و وزارتخانه ها زدیم. از اصولگرا 
تا اصلاح طلب از مدیران گذشته تا حال 
حاضر.« اما این پرسش مطرح است که 
آیا نصیحت مسئولان وظیفه سازمان 
زیباسازی شهرداری تهران است؟ 
بودجه شهرداری و سازمان زیباسازی 
نباید صرف اموری شود که موجب بهبود 
شاخص های زندگی در پایتخت شود؟ 
غیر از شهرداری تریبونی دیگر وجود 
ندارد که مسئولان را نصیحت کند؟ 
اصلا چرا باید مسئولانی انتخاب شوند 
که مدام لازم باشد به آنها تذکر داده 
شود؟ البته سایت سازمان زیباسازی 
وظایف این سازمان را برشمرده و آنها 
را شامل پروژه های سیما و منظر شهری 
)مبلمان شهری، گرافیک محیطی، 
نقاشی دیواری، آثار حجمی، تزئینات 
و نورپردازی شهری، حجم و نمای 
ساختمان های شهر، تابلوها و علائم 
راهنمای شهری(، تبلیغات محیطی 
شامل: تابلو تبلیغات شهری، تابلوهای 
کسبه و اصناف، پلاکارد، بوم و تبلیغات 
محصولات  اکران  و  تولید  خاص، 
فرهنگی و هنری در مقیاس شهری، 
مرمت، حفظ و نگهداری از عناصر و 
فضاهای ارزشمند و تاریخی که برعهده 
شهرداری  گذارده شده، عنوان کرده 
است. از سوی دیگر وقتی مردم این 
بنرها را می بینند ممکن است برایشان 
این سوال پیش بیاید که چرا اصلا از 
همان ابتدا چنین وزیری انتخاب شود 
که کارش در پایان اینگونه به استعفا 
برسد و شهرداری هم او را عبرت سایر 
مسئولان قرار دهد؟ شاید وقتی این 
سوالات مردم بدون پاسخ می ماند، 
سازمان زیباسازی به خود حق می دهد 
که به مسئولان کنایه بزند، اما اگر 
سازمان زیباسازی، شهر را زیباتر کند 
خدمت بهتری به مردم کرده است تا 
اینکه به مردم گوشزد کند که مسئولانی 
دارند که باید مرتب نصیحت شوند تا از 
مسیر صحیح خارج نشوند. نصیحت 
مسئولان را هم به نمازجمعه، رسانه ها 
و تشکل های دانشجویی و سیاسی و 

احزاب واگذار کند.

آرمانملی:هر چند که از دیدگاه عده ای از تحلیلگران همسویی 
دولت و مجلس فرصتی تاریخی برای حل مشکلات ساختاری تلقی 
می شد اما روند امور به سمت وسویی رفت که عملا زمینه برای بروز 
مشکلات مهیا شد و برخی عملکردها شرایط را به گونه ای رقم زد که 
مجلس همراه با دولت تنها چند روز پس از استعفای وزیرکار طرح 
استیضاح وزیر صمت را اعلام وصول کرد تا به قرائت عده ای ماه عسل 
دولت و مجلس خیلی زودتر از آنچه تصور می شد به پایان برسد. 
به نظر می رسد قریب به یکسال است که از عملکرد دولت می گذرد؛ 
مجلس بدین خاطر که نشان دهد مستقلا به وظایف خود فارغ از 
گرایش سیاسی یا همسویی با دولت عمل می کند نظارت جدی خود 
بر عملکرد دولت را افزایش داده است که باید دید نوع رویکرد دولت 

در قبال مجلس چگونه خواهد بود. 
ازتعاملتانظارت

دولت سیزدهم در یک سالگی خود به سر می برد و از همین رو 
تحلیلگران، کارشناسان و رسانه  ها به ارزیابی عملکرد یکساله دولت 
می پردازند. اما شاید آنچه  بیش از هر چیز در عملکرد دولت به چشم 
می آید نوع اقدامات دولت در حوزه اقتصادی کشور و معیشت مردم 
باشد و قدر مسلم در این میان وزارتخانه های اقتصادی و همسوی 
با آنها تیم اقتصادی دولت بیشترین نقش و تاثیر را در این راستا 
دارند. با این حال شاهد بودیم که طی یکسال گذشته با وجود 
تلاش  هایی که دولت در جهت حل مشکلات اقتصادی جامعه انجام 
داد اما آنطور که باید و شاید تغییری در وضع زندگی مردم ایجاد 
نشد و حتی رشد فزاینده قیمت ها موجب شد تا نارضایتی هایی 
نیز در مردم بروز و ظهور کند. همین امر نیز بود که باعث شد تا 
مجلس یازدهم که تا پیش از این همواره از سیاست ها و اقدامات 
دولت حمایت می کرد نیز انتقاداتی را به رویه عملکردی دولت وارد 
کند و از سر وظایف قانونی خود با دولت به تعامل بپردازد. به همین 
جهت نیز بود که از ماه های پایانی سال گذشته تاکنون بارها از 
سوی نمایندگان صحبت از سوال و استیضاح برخی وزرا به خصوص 
وزرای اقتصادی دولت به میان آمده است. چه اینکه برخی معتقدند 
حجت ا... عبدالملکی، وزیر مستعفی تعاون و کار از سر همین فشارها 
و عدم هماهنگی با سیاست های دولت از کابینه کنار رفت. این در 
حالی است که مساله به همین جا ختم نمی شود و گویی مجلس بر 
آن شده تا اگر دولت بنای تغییرات در بدنه اقتصادی خود را ندارد 
نمایندگان با ابزار قانونی خود دولت را در این راه همراهی کنند. 

وصول طرح استیضاح سیدرضا فاطمی امین؛ وزیر صمت پس از 
استعفای وزیرکار را می توان موید همین امر دانست. حسن لطفی، 
نماینده رزن در مجلس معتقد است: »هر مدیر دولتی که تجربه، 
تحصیلات و اشرافی بر مجموعه خود ندارد، باید بدون اینکه عزل 
شود از سمت خود کنار برود.« وی می گوید: »بعد از وزارت کار، 
اکنون زمزمه هایی در خصوص استعفای وزیر صمت هم به گوش 
می رسد. در این ۱۰ ماه، کار با ایرادات فراوانی توام بوده است. امروز 
انتقادات از وزیر راه و شهرسازی هم بسیار شدت پیدا کرده است« 
سیدمحسن دهنوی، عضو هیات رئیسه مجلس نیز مهم ترین دلیل 
استیضاح فاطمی امین را عدم مدیریت صحیح صنعت خودروسازی 
و محقق نشدن وعده های وزیر صمت اعلام کرده است. حال باید دید 
که روند تعامل بهارستان نشینان با ساکنان پاستور چگونه خواهد 
بود و در یک سالگی دولت شاهد تغییر دو وزیر خواهیم بود یا مراتب 

به گونه دیگری پیش خواهد رفت. 
روندوزماناستیضاح

سخنگوی هیات رئیسه مجلس از اعلام وصول طرح استیضاح 
»سیدرضا فاطمی امین« وزیر صمت در جلسه هیات رئیسه مجلس 
خبر داد و اظهارکرد: طرح استیضاح آقای فاطمی امین از سوی 
هیات رئیسه مجلس به کمیسیون تخصصی ارجاع داده شده است. 
سیدنظام الدین موسوی با تاکید بر نصاب لازم قانونی برای طرح 
استیضاح وزیر صمت، گفت: کمیسیون صنایع مجلس به عنوان 
کمیسیون تخصصی یک هفته فرصت دارد تا درباره استیضاح اعلام 

نظر کند. وی بیان کرد: برابر آیین نامه، استیضاح باید در جلسه 
هیات رئیسه اعلام وصول شود که این اتفاق نیز افتاده است.

روابطدولتومجلسبایدتقویتشود
یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص یک سالگی دولت سیزدهم 
و میزان تحقق وعده های رئیس جمهور تاکنون اظهارداشت: از نظر 
کاری در دولت، ایشان در مسائل زیربنایی اقتصادی از نظر صادرات 
غیرنفتی و صادرات نفتی مانند گاز، نفت موفق بوده، حضور در 
صحنه های بین المللی مانند پیمان شانگهای هم نقطه مثبتی است. 
اسدا... بادامچیان گفت: اما در مساله قیمت ها دولت ایشان موفق 
نبود. متاسفانه به علت آنکه دو وزیر ایشان یکی آقای عبدالملکی که 
در وزارت کار عملکرد مثبتی نداشت و احساس کرد که نمی تواند 
کار کند و باید فرد دیگری به جای او بیاید، استعفا داد و دوم عملکرد 
منفی آقای فاطمی امین در وزارت صمت است که نتوانست از بالارفتن 
قیمت ها، تنظیم بازار و گرانی روزافزون و بی برنامگی که امروز مردم 
دچار مشکلات اقتصادی و گرانی هستند جلوگیری کند. دبیرکل 
حزب موتلفه اسلامی ادامه داد: هرچه زودتر آقای فاطمی امین استعفا 
دهند به نفع دنیا و آخرتش خواهد بود. البته از تصمیم استعفای آقای 
عبدالملکی هم تقدیر می کنیم. دولت نتوانست در مساله مسکن کار 
مثبتی انجام دهد که علت آن به سه دلیل برمی گردد. بادامچیان 
اظهارکرد: دلیل اول آن است که گرانی هایی که در دولت قبل ایجاد 
شد، به این زودی به قیمت سابق خود برنمی گردد. گرانی بی جهت 
مصالح ساختمانی که وزیر در این مساله ناکاربلدی و کوتاهی کرده 
است. دلیل دوم، مربوط به حاشیه نشینی بی خود است که قبلا این 
موارد را سامان می دادند اما این کار انجام نشده است. نکته بعدی 
مربوط به شبکه سودجوهاست که آنها به دنبال منافع شخصی خود 
هستند و نمی گذارند قیمت ها پایین بیاید. به همین دلیل در این 
موضوع نیازمند یک وزیر مقتدر هستیم تا بتواند با سیاست های دقیق 
این شبکه ها را تضعیف کرده و نگذارد قیمت ها افزایش یابد. وی درباره 
نحوه تعامل دولت و مجلس در طول یک سال گذشته و اینکه اگر این 
تعامل کافی نیست چه راهکارهایی برای بهبود آن وجود دارد، اذعان 
کرد: این سوال را باید نمایندگان مجلس جواب دهند و نمی خواهم 
خیلی وارد این موضوع شوم. بنده معتقدم که باید این روابط تقویت 
شود و اعتقاد دارم که مجلس نیاز به تحول دارد تا ذهنیت های 
گروه هایی که در آن وجود دارد، تغییر کند تا بتوانند یک کار قوی 
و با برنامه را پیگیری کنند. در مجموع عملکرد مجلس خوب است. 

آرمانملی–مطهرهشفیعی:چند روز قبل بود که اعلامیه ای 
در برخی شبکه های اجتماعی منتشر شد که موضوع آن اعتراض 
بانوان تهران نسبت به بدحجابی بود. در زیر این اطلاعیه برخی 
اسامی آشنا به چشم می خورد. برخی هم مانند محمدمهدی همت 
نوشتند:» با توجه به آوردن نام خانواده ما، بنده اطلاع یا دعوت یا 
حضورمان در این اجتماع را تکذیب می کنم.« اما نکته ای جالب در 
این اطلاعیه وجود داشت و آن هم عدم درج نام مسعود ده نمکی با 

توجه به سوابق گذشته او در مبارزه با بدحجابی بود.
چهرهآشنایدهه70

»او در دهه 7۰ به همراه حسین الله  کرم در قالب جمعیت انصار 
حزب الله پرچمدار برخورد با جمع ها یا برنامه هایي بود که باب 
 میلش نبود. هرازگاهي هم تجمعات خیاباني برگزار مي کردند. 
آنها در آن زمان به گروه فشار معروف بودند. معروف ترین حضور 
او به زمانی بازمی گردد که ماجرای کوی دانشگاه پیش آمد« اما 
ده نمکی تغییر رویکرد  داشت و از حضور در این حوادث اعلام 

برائت کرد.
مننبودم

ایرناچنین به توصیف مسعود ده نمکی دیروز پرداخته است:  
تجمع ۱۸ تیر سال 7۸ در خوابگاه کوی دانشگاه در اعتراض به بسته 
شدن روزنامه »سلام« به مدیرمسئولی آیت الله موسوی خوئینی ها 
و سردبیری عباس عبدی شکل گرفت. این روزنامه در ۱۵ تیر 
۱۳7۸ به جرم چاپ نامه محرمانه سعید امامی به آیت الله دری 
نجف آبادی، وزیر وقت اطلاعات برای تحدید مطبوعات، توسط 
دادگاه ویژه روحانیت به مدت ۵ سال توقیف شد. در پی اعتراضات 
دانشجویان و دخالت عوامل بیرون دانشگاه، درگیری هایی  رخ داد 
که نهایتا با جمع شدن غائله و پیگیری ماجرا، ۲ سال بعد یک سرباز 
وظیفه به نام اروجعلی ببرزاده به اتهام سرقت ریش تراش از کوی 
دانشگاه به ۹۱ روز حبس محکوم شد. ده نمکی  یکباره تغییراتی 

در دیدگاه های خود داد به نحوی که  در گفت وگویی که با هفته نامه 
»جبهه« در تاریخ ۲۹ تیر ۱۳7۸ داشت، آورده بود: اصل ورود 
نیرو به درون محوطۀ دانشگاه اشتباه بود اما اینکه درون محوطۀ 
دانشگاه چه گذشته است، من به عنوان یک خبرنگار شاهد عینی 
بودم. سیستم ارتباطی یا بی سیم یا تلفن های همراه یقینا و مسلما 
بین گروه های دانشجویی برقرار بوده چون به راحتی با همدیگر 
ارتباط داشتند. هیچ رویارویی سنگین و درگیری نزدیکی بین این 
جمع قلیل و دانشجویان صورت نپذیرفت و بنده در همان بدو ورود 
در مقابل حوض کوی دانشگاه این گروه قلیل حزب اللهی را متقاعد 
کردم که این جریان یک بازی است، بازی ای است که حزب الله 
نباید گرفتار آن شود. پس از توضیحات من همه سریعا به بیرون 
کوی دانشگاه رفتند ولی دانشجویان گمان کردند که نیروهای 
حزب اللهی ترسیده اند و فرار کرده اند لذا شیر شده و حملهۀ دیگر 
خودشان را آغاز کردند و پس از آن از کوی بیرون زدند و جلوی در را 
هم گرفتند.« او می گوید:» اصل ورود نیرو به درون محوطه دانشگاه 
اشتباه بود اما اینکه درون محوطه دانشگاه چه گذشته است من به 
عنوان یک خبرنگار شاهد عینی بودم. سیستم ارتباطی یا بی سیم 
یا تلفن های همراه یقیناً و مسلماً بین گروه های دانشجویی برقرار 
بوده چون به راحتی با همدیگر ارتباط داشتند. جا هایی که احتیاج 
به نیرو داشتند نیروهای خودشان را در آنجا متمرکز می کردند، و 
بنده وقتی متوجه عمق قضایا شدم و متوجه این شدم که نیرو در 
دامی افتاده که به این راحتی نمی تواند از آن بیرون بیاید و وقتی 
مطمئن شدم که جریانی به نام حزب الله و گروه های شناخته شده 
حزب الله در این برنامه حضور ندارد، محوطه دانشگاه را ترک کرده 

و راهی نماز جمعه شدم.«
فراربهسینما

مسعود ده نمکی به سینما و کارگردانی روی آورد تا شاید گذشته 
او از اذهان حذف شود که تا حدودی موفق بود. آثار او از جمله 

اخراجی ها مخاطبان زیادی داشت و همین موضوع دلگرمی خوبی 
برای او شد تا به گذشته باز نگردد. محمدعلی ابطحی فعال سیاسی 
اصلاح طلب گفته بود: »خوشحالم ده نمکی  به فیلمسازی رسیده 
است«. البته حضور در سینما برای ده نمکی بی حاشیه نبود. او از 
مخالفان اماکنی بود که جوانان در آن به دور هم جمع می شدند 
اما در سال ۹7 باانتشار تصویری از خود ودخترش نوشت:» تغییر 
و غلبه نسل جدید یعنی این که بچه ات این آخر عمریه پات رو به 
کافی شاپ باز کنه.. « او اخیرا هم در دیدار با رییس جمهور، گفت: 
حوزه فرهنگ حوزه آزمون و خطا نیست که به اسم جوانگرایی، 
سرنوشت فرهنگ کشور را در اختیار امثال من که هیچ آشنایی با 

این حوزه نداریم، بگذارید.
صفکشیمقابلیاردیروز

همفکران گذشته ده نمکی از تغییر رویکرد او ناراضی بودند 
چنانکه مرحوم فرج الله سلحشور در زمان حیات خود، در نشست 
»کنکاشی در سینمای دینی سه دهه اخیر« که در دانشگاه 
فردوسی برگزار شد در ادامه انتقادات از وضعیت سینمای ایران و 
در پاسخ به سوالی پیرامون فیلم اخراجی ها اظهار داشت: مسعود 
ده نمکی یک رزمنده است اما هنرمند نیست و زمانی که فرد 
هنرمند نباشد دیگران وی را راه می برند. وی افزود: »شریفی نیا 
راه را به ده نمکی نشان می دهد و بازیگران و سناریو را می گوید« 
یا حسین مهکام، گفته بود: »آقای ده نمکی اصلًا تکنیک سینما 
نمی شناسد. بنابراین، با نگاه مرحوم آوینی فیلم »اخراجی ها« یک 
فیلمفارسی تلقی می شود و اگر هم نگوییم فیلمفارسی، لااقل یک 
فیلم مبتذل شناخته می شود. ولی شما دارید از این سینما دفاع 
می کنید و از طرف دیگر معتقدید که از فیلمفارسی گریزانید. 

چطور این دو تناقض با هم جمع می شود؟«
اللهکرمهمدرمسیراعتدال؟

الله کرم هنوز در حزب الله باقی است اما دیدگاه هایش اعتدالی 
تر شده است مانند مرداد  ۹۸ که دبیر شورای هماهنگی حزب الله 
در برنامه تلویزیونی دست خط گفت »برخی از حاشیه ها و 
تندروی هایی که در انصار حزب الله بوده است از جانب نفوذی هایی 
بوده است که با حزب کارگزاران که بعدها شکل گرفته است رابطه 
داشته اند«. او درهمان برهه معتقد به امر به معروف و نهی از منکر 
لسانی در قالب »تذکر، عبور و ترک کردن سریع منطقه، پرهیز از 
هر گونه درگیری و تماس غیرلسانی و منتظر نتیجه نماندن« باشد؛ 

همان نیروی حزب الله خواهد بود.

اللهکرمهممسیریارسابقراپیشگرفتهاست؟

حذفدهنمکیازلیستدلواپسان!
تغییرنسلمواضعدوهمفکرقدیمیراتغییرداد

نکتـــــه
 صدور قطعنامه علیه ایران

 اشتباه محاسباتی بود
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین باری 
دیگر از تصویب قطعنامه ای علیه ایران در شورای حکام با 
تلاش کشورهای غربی مذاکرات وین، انتقاد کرد. میخائیل 
اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در 
وین توییترش باری دیگر از تصویب قطعنامه ای سرزنشی 
علیه ایران در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
با تلاش آمریکا و تروئیکای اروپا]آلمان، فرانسه و انگلیس[، 
در صفحه توییترش نوشت: قطعنامه اخیر شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی که با حمایت تروئیکای 
اروپا و آمریکا به تصویب رسید، دلایلی ارائه می دهد که 
باور کنیم آنها سعی دارند مذاکرات وین درباره برجام را 
از مسیر خارج کنند. اولیانوف افزود: اما از نظر من، این 
اقدام یک اشتباه محاسباتی غیرعامدانه استراتژیک بود 
و این کشورها هنوز هدفشان نهایی کردن موفقیت آمیز 

مذاکرات است.

»آرمانملی«نوعرویکردمجلسبهعملکرددولتمردانرابررسیمیکند

وزیـــر صمــت روی خـط خــــروج
اسدا...بادامچیان:فاطمیامینهرچهزودتراستعفادهدبهنفعدنیاوآخرتشخواهدبود

  
  مخـالفت

 وزیر احمدی نژاد 
بـاشفافیت!

 نـــه
  به خــروج 

از ان پی تی

  
 بـرای

  ازدواج مردان
 چه راه حلی دارند؟

 اظهارات یک نماینده مبنی بر ازدواج دختران ایرانی با 
پسران مسلمان کشورهای دیگر سبب چالش های زیادی شد. 
روزگذشته مسعود پزشکیان، نماینده تبریز در مجلس با اشاره 
به سخنان نماینده اصفهان مبنی بر ازدواج دختران ایرانی، 
گفت: در هر ازدواج بین اللملی شرایطی چنین ادبیاتی قابل قبول 
نیست بالاخره فردی که در شورای عالی انقلاب فرهنگی نشسته 
و نماینده مجلس است نباید با چنین ادبیاتی صحبت کند. با ابراز 
چنین سخنانی باید برگردیم ببینیم چه سیاست گذاری های در 
حوزه فرهنگ انجام دادیم که چنین وضعیتی شده است. مسعود 
پزشکیان افزود: می گویند زنان و مردان از نظر جمعیت برابر 
هستند چطور می گویند زنان با مردان خارجی ازدواج کنند پس 
برای مردان چه راه حلی دارند اگر قرار است راه حل دهیم راه حلی 
باشد که عزت، سربلندی و جایگاه مملکت و زنان مان حفظ شود. 

پس از صدور قطعنامه علیه ایران در شورای حکام برخی 
بر لزوم خروج ایران از NPT  تاکید کردند. روزگذشته عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، در گفت وگو 
با اعتمادآنلاین درباره قطعنامه شورای حکام علیه ایران گفت: 
قطعنامه اخیر شورای حکام، نه در محتوا، نه به لحاظ حقوقی 
و نه از نظر سیاسی، مشکلی برای ایران ایجاد نمی کند، چراکه 
مواضع آژانس را در قالب یک بیانیه از جانب این شورا بیان 
کرده است. جلیل رحیمی جهان آبادی با بیان اینکه »خروج 
از ان پی تی برای کشوری که نه قصد ساخت سلاح هسته ای و 
نه بمب اتم دارد به صلاح نیست« افزود: ایران به دنبال چالش 
بین المللی نیست، بنابراین باید توجه داشته باشیم که خروج 
از ان پی تی دردی را از ما دوا نمی کند و بیشتر بهانه دست 

غربی ها می دهد. 

علیاصغرزرگردرگفتوگوبا»آرمانملی«:
برجام یک میانبر برای تنش زدایی است
تنشباغرب،بهبودروابطباهمسایگانراسختمیکند

آرمانملی-علیرضاپورحسین: تنش زدایی از روابط 
خارجی مشخصا یکی از مهم ترین مقوله هایی است که امروز 
باید مورد توجه سیاست خارجی کشور قرار گیرد. امری که 
مشخصا به مولفه های زیادی وابسته است که شاید مهم ترین 
آن، تنش زدایی در تمامی عرصه هاست. تنش هایی که 
مشخصا با احیای برجام تا حدود زیادی کنترل می شود. 
در راستای بررسی این مساله آرمان ملی گفت وگویی با 
علی اصغر زرگر، تحلیلگر مسائل بین الملل داشته است که 

در ادامه می خوانید. 
سیاستمنطقهایایرانمیتوانددرآینده

نزدیکنتایجمثبتداشتهباشد؟
سیاست منطقه ای ایران در آینده نزدیک به دیپلماسی 
مثبت و فعال کشور بستگی دارد به این صورت که اگر در 
بخش هایی با کشور چین و روسیه تعامل داریم این تعامل 
در کشور مبدا یکجانبه نباشد. چین به صورت گسترده ای با 
سایر کشور های دنیا از جمله کشور های  حاشیه خلیج فارس 
یا سایر کشور های خاورمیانه  و آمریکا و غرب در تعامل است 
از این رو تعامل با یک کشور جدا از تعامل با سایر کشور ها 
نیست. لذا در اینجا چنین مساله ای مطرح است که کشور 
را وادار به گسترش تنش زدایی در سطوح مختلف می کند. 
توسعه اقتصادی در دنیای امروز بدون تنش زدایی و بدون 
ایجاد زمینه ای آرام برای سرمایه گذاری امکان پذیر نیست. از 
این رو با شروع مذاکرات با غرب تعاملاتی با عربستان و امارات 
و کشور های همسایه شروع می شود زیرا یک پیوستگی وجود 
دارد و شما نمی توانید به صورت جداگانه با بلوکی رابطه 
حسنه خوبی برقرار کنید. با وجود اینکه آمریکا رو به افول 
است و چالش ها و مسائلی با روسیه و چین دارد و مجبور است 
توجه خود را از حوزه خلیج فارس به آسیای جنوب شرقی 
منتقل کند و تمرکز خود را تغییر دهد ولی در عین حال 
قدرتی است که از نظر اقتصادی درجه یک است و بسیاری 
از کشور ها از سیاست های این کشور تبعیت می کنند. وقتی 
تنش و چالش عظیمی با غرب دارید این مشکلات حتی به 
روابط ما با عراق نیز کشیده می شود. بنابراین اگر بخواهیم از 
روابط با چین و روسیه و سایر کشور ها بهره کافی ببریم باید 

تنش زدایی را تا سطوح دیگری گسترش بدهیم. 
مولفهمهمدرزمینهتنشزداییچهموردیاست؟

درست است که امروز شانس احیای برجام کم است اما 
اگر برجام به نتیجه ای برسد و فواید آن به ملت ایران و نظام 
برسد موجب گسترش دایره تنش زدایی خواهد شد و به این 
صورت نیست که بر عکس اتفاق بیفتد. از این رو ذوب شدن 
یخ ها بین ایران و غرب موجب می شود یخ ارتباط با سایر 
کشورها نیز ذوب شود و خواه ناخواه نتیجه مطلوب به دست 
می آید و پیشروی می کند. امروز وضعیت به گونه ای است 
که کشور ها باید باهم همکاری داشته باشند. این موضوع در 
بیان مسئولان و مقامات عالی رتبه ایران نیز دیده می شود که 

می گویند باید تعاملات با دنیا را گسترش داد. 
تغییراتعمدهایکهدرموازنهقدرتبینالمللی

رخدادهاست،براینعرصهتاثیرگذاربودهاست؟
باید توجه داشت که غرب مایل به حفظ ایران در 
چهارچوب فعلی است چون در منطقه به این ثبات نیاز 
دارند. ایران نشان داده که آغازگر هیچ جنگی نبوده اما 
نفوذ کشوری در کشورهای دیگر و در منطقه معمولا به 
قدرت آن کشور بستگی دارد در اینجا منظور از قدرت 
نظامی و اقتصادی و یا نفوذ فرهنگی مطرح است. از دیر باز 
انگلیسی ها اصولی کلی در مورد ایران داشتند و جالب است 
که به نظر می آید آمریکایی ها و غربی ها هنوز هم تا حدودی 
به این اصول کلی در مورد منطقه پایبند هستند. این اصول 
تا حدود زیادی تغییر کرده است زیرا مراکز قدرت جهانی 
تغییر و مراکز نفوذ تغییر کرده است و تغییرات عمده ای در 
موازنه قدرت بین المللی رخ داده است ولی اصول کلی در 
رابطه با ایران به این صورت بود که غرب معمولا بر این نظر 
بود که ایران در محدوده جغرافیایی حفظ شود. با وجود 
اینکه در زمان های قدیم بخش هایی از ایران توسط روسیه 
تصرف شده و بخش هایی به دست انگلیس و عثمانی افتاد. 
غرب مایل به حفظ ایران در چهارچوب فعلی است چون 
در منطقه به این ثبات نیاز دارند تا کشوری به این شکل و 
با این قدرت و چهارچوب در منطقه حضور داشته باشند. 
مساله دوم این است که غرب و آمریکا از دهه های گذشته 
بر این نظر هستند که باید حکومت قدرتمند در تهران 
وجود داشته باشد. یعنی دولتی دوست در ایران داشته 
باشند و هر زمان که دولتی بر سر کار آمده و به نوعی منافع 
غرب را به چالش کشیده است از جمله در دوران مرحوم 
امیرکبیر و مرحوم دکتر مصدق و در مورد انقلاب اسلامی 
۵7 که منافع غرب به چالش کشیده شده است سعی 
کردند تغییراتی ایجاد کنند تا شرایط به نفع منافع غرب 
تغییر کنند. کودتاهایی که انجام شده است و قتل ها و همه 

به دلیل این موضوع است. 

زمانی که وزیر ارتباطات بود چندان تمایلی به گسترش 
ارتباطات نداشت و ذائقه او با ورود به مجلس هم تغییر نکرد. 
وزیر ارتباطات دولت احمدی نژاد تصریح کرد: هنر؛ رسانه نیست 
که هر چیز را به صورت شفاف در اختیار افکار عمومی قرار دهد، 
اطلاع رسانی به جامعه نیازمند راهبرد است. رضا تقی پور ضمن 
اشاره به استفاده دشمنان از ابزاری برای امنیتی نشان دادن 
فضای کشور اظهارکرد: پدیده ای که امروز با آن مواجه هستیم 
جنگ رسانه های اجتماعی یا همان جنگ نرم است. وی افزود: 
بدون تردید تلاش دشمنان برای ربط  دادن هر موضوع در کشور 
به مسائل امنیتی یکی از المان های جنگ ترکیبی است. اگر 
امروز بخواهند علیه ملتی یا حکومتی جنگ راه بیندازند، دیگر 
لشکرکشی و موشک پراکنی نمی کنند، بلکه عمده جنگ های دو 

دهه اخیر از جنس جنگ ترکیبی است.


